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M’agrada més un bon cafè que 
un sumari mediàtic a un advo-
cat estrella, tot i que no cal que 
me’l porti Juan Valdez amb la 
seva mula Conchita des de les 
muntanyes dels Andes colombi-
ans. A sobre, ara m’han tancat 
el mític Bracafé del carrer Casp 
de Barcelona. Era un d’aquests, 
com el Gijón de Madrid o el Sa-
voy de Praga, que van permetre 
a l’escriptor francès George Stei-
ner afirmar que “els cafès han 
donat forma a la idea d’Europa”. 
A les grans ciutats, i a poc a poc 
també a Andorra, gairebé tot són 
franquícies i cadenes on ja sé que 
no em trobaré un cafè excel·lent 
i tampoc Zweig parlant sobre 
l’existència amb Pessoa mentre 
Einstein fa gargots amb fórmules 
de l’equivalència entre la massa 
d’un cos en repòs i l’energia amb 
l’escuma del seu caputxino, i Le-
nin redacta el seu tractat sobre 
empirocriticisme i el materialis-
me dialèctic. I no me’ls trobaré 
perquè l’única escriptura que hi 
ha actualment és la del meu nom 
en un vas de cartó que rebré des-
prés de fer una estona de cua, jo 
que no la suporto encara que si-
gui per cobrar una herència.

Estem envoltats de locals de 
cafè i altres beuratges amb sabor 
i aire vintage: Oriental, Praga, 
Ultramar, El Indiano, Colonial, 
Budapest, Comercial, Torino, 
Francesco o Central. El que sigui. 
Són clònics: mobiliari que sembli 
vell i atrotinat, cartells d’anuncis 
clàssics, un rellotge antic com els 
de les estacions de tren, fustes 
envellides i pissarres amb les pro-
postes escrites amb guix. L’objec-
tiu és transmetre la sensació que 
es van inaugurar poc després del 
descobriment d’Amèrica, però 

com diria l’humorista Joaquín 
Reyes, “to esto atrezao”.

 Són falsos, però si el falcó 
maltès amb el qual els cavallers 
de l’Orde de Malta van decidir 
obsequiar l’emperador Carles V 
estava fet del material dels nos-
tres somnis, aquests locals estan 
fets del material de les nostres 
nostàlgies, i per això tenen molt 
èxit. Fins i tot una cadena televi-
siva tan poc sospitosa de ser sen-
sacionalista com la BBC va fer un 
reportatge titulat: Cada cop que 
un italià pren cafè a Starbucks, 
una cafetera se suïcida. I jo no 
vull ser el Benito Mussolini de 
les cafeteres italianes o de la de 
casa, que està més cremada que 
la que utilitzava el protagonista 
d’aquella sèrie de televisió que 
es deia El virginiano.

Continuo anant als bars de 
tota la vida, però reconec que el 
nivell mitjà del cafè a Andorra 
és discret tirant a baix i el llibre 
Where to drink coffee no inclou 
cap local del país. No m’estranya 
perquè aquell líquid negre sol ser 
com el que t’ofereixen per gen-
tilesa mentre el mecànic mira el 
cotxe i que és tan amarg com el 
moment en què et toca pagar la 
reparació.

A vegades el cafè és tan dolent 
que, pensant en aquell anunci 
que protagonitzava George Cloo-
ney, més que un “what else” és un 
“what the fuck”. Encara que no-
més fos tan sols això. Sóc més crí-
tic amb el cafè que els espanyols 
amb De Gea, però també amb el 
servei. Sovint, tenim problemes 
perquè ens entenguin. Sort que 
ha arribat el fred, perquè ja co-
mençava a estar cansat de veure 
clients demanant un cafè amb gel 
i que els el serveixin amb llet.

Dijous passat vam aprovar en 
assemblea els estatuts definitius 
de Progressistes-SDP, que esde-
vé la nova denominació del nos-
tre partit polític. Una denomi-
nació amb la qual volem reforçar 
la nostra proposta de país.

S’acosten eleccions generals. 
Els progressistes les encarem 
amb una ferma voluntat de re-
dreçament i progrés per al país i 
amb renovada esperança.

El mes de gener decidirem 
les candidatures, però ara estem 
treballant de valent en el pro-
grama electoral. El més impor-
tant és el projecte, la proposta 
de país que volem.

Tenim, i defensarem a les 
eleccions, un projecte que no va 
contra ningú, sinó que va a fa-
vor d’Andorra. Incloure i no pas 
excloure, això és el que volem i 
el que el país necessita.

Volem obrir portes als que es 
vulguin comprometre perquè 
nosaltres volem estendre ponts 
i no pas cavar trinxeres.

Des de l’1 de març del 2015, 
Toni Martí, amb el 37% de vots 
nacionals i 15 consellers, ha vol-
gut imposar una visió d’Andorra 
i aturar la seva evolució. No pot 
ser. Així no podem continuar 
quatre anys més.

No hem de caure, tampoc, 
en el parany marruller de Toni 
Martí, que voldria concentrar el 
debat electoral en l’alternativa 
avortament sí o no i, en conse-
qüència, amb la seva lògica re-
torçada, coprincipat sí o no.

Nosaltres volem fer i farem 
una campanya basada en les 
nostres propostes per encara el 
futur d’Andorra i adreçada a tor-

nar l’esperança a la gent. Volem 
parlar d’economia, de l’economia 
que preocupa la gent: el comerç, 
el turisme, l’habitatge i el trans-
port. I volem parlar d’Europa i 
del futur d’Andorra a Europa.

Jo soc un europeista conven-
çut. Per formació, per vocació i 
per necessitat. Per necessitat 
perquè les nostres filles i fills i 
les pròximes generacions d’an-
dorranes i andorrans han de po-
der viure al país, amb una activi-
tat econòmica sostenible que els 

permeti romandre i guanyar-se 
la vida a casa seva.

Per això defenso un acord 
d’associació amb la Unió Eu-
ropea. Un acord d’associació 
analitzat, avaluat, comptat i 
debatut amb el conjunt de les 
forces polítiques andorranes, i 
també, amb els sectors econò-
mics i socials.

Un acord en positiu fruit de 
l’entesa i d’una voluntat com-
partida d’anar endavant, perquè 
Andorra té futur.

No és mai tard per assolir 
un pacte d’Estat mirant al fu-
tur amb generositat i obertura 
de mires.

Els progressistes defensem 
la moderació front a la radica-
lització. Preferim la reforma a 
la ruptura. 

Moderació i transversalitat 

com a vies per eixamplar, mit-
jançant el debat i la persuasió, la 
base social que defensa el redre-
çament i progrés del país.

La nostra proposta positiva 
no té res a veure amb el poti-po-
ti liberal-socialista. Els dirigents 
del PS pretenen repartir certi-
ficats de socialdemocràcia i de 
progressisme quan ells ho han 
fiat tot a les cadires.

S’ha fet un pacte indigest 
i antagònic: sí, i alhora no, a 
Europa. Sí, i alhora no, a redu-
ir els anys de residència per la 
nacionalitat. Sí, i alhora no, a la 
doble nacionalitat. Sí a la des-
penalització de l’avortament i, 
alhora, referèndum. Un refe-
rèndum que han de convocar 
els dos Coprínceps.

És una tremenda evidència 
que del PS que vam fundar l’any 
2000 i vam portar al Govern                        
el 2009 no en queden ni les en-
grunes.

En la situació que es troba el 
país, parlar d’acord per les cadi-
res és una burla, un insult a la 
ciutadania.

Andorra necessita una pro-
posta de país, un projecte, no 
uns cadiraires. A Andorra li cal 
un propòsit col·lectiu perquè 
hem de lligar passat, present –la 
Constitució– i futur.

L’admirable no és tenir idees 
i projecte, sinó dur-los a terme, i 
si és possible, amb èxit. Per això 
els progressistes diem, alt i fort, 
que volem governar.

Per això, en aquesta nova 
etapa, volem tenir un compor-
tament basat en el respecte, la 
confiança i la coherència amb els 
nostres valors.

És evident que del 
PS que vam fundar el 
2000 no en queden 
ni les engrunes
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